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Sportosan szólva véglegessé vált a rajthoz állók 
listája a július 3-án sorra kerülő, kamaraerdei 
időközi önkormányzati választáson, amelyet a 
korábbi képviselő, Dr. Kisfalvi Péter halála miatt 
írtak ki. A tisztségre hárman pályáznak, dr. Bogó 
Dániel ügyvéd, a Megoldás Mozgalom színeiben, 
aki már a tavaszi országgyűlési választásokon 
is megmérettette magát. Wittinghoff Tamás 
csapatát, a Budaörs Fejlődéséért Egyesületet 
Hajdú László képviseli, akit eddig főként újbudai 
politikusként ismerhettünk meg. Velük próbálja 
meg felvenni a verseny a Kamaraerdőért 
Érdekképviseleti Egyesület jelöltje, Török István.  
A legtöbben vélhetően az Ő neve hallatán kapták 
fel a fejüket, hiszen 2010 és 2014 között már 
betöltötte ezt a posztot. Lapunk az indulásának 
motivációjáról faggatta a civilben festőművész, 
okleveles politológus végzettségű jelöltet. 

HÁROM JELÖLT SZÁLL HARCBA KAMARAERDŐBEN
VÁLASZTÁS A TÚLOLDALON

Honnan jött az ötlet, hogy megméretteti magát ezen az 
időközi választáson?   
Megmondom őszintén, nem elsősorban nekem jutott eszembe, 
de amióta kiderült, hogy Dr. Kisfalvi Péter sajnálatos halálesete 
miatt új választásra lesz szükség, rengeteg megkeresést kaptam, 
hogy mindenképpen induljak el rajta. Mindez nagy örömmel 
töltött el, hiszen azt jelezte számomra, hogy sokakban hagytam 
pozitív emlékeket a 2010 és 2014 közötti képviselői ténykedé-
semmel. Aztán a helyi érdekvédelmi egyesület, amelynek már 
évek óta tagja vagyok, hivatalosan is jelölt, amelyet nagy öröm-
mel el is fogadtam. 

A már említett képviselői múltjából adódóan is jól ismeri a 
helyi ügyeket, problémákat. Ön szerint mi az, ami most a 
legsürgősebben megoldandó feladat lenne itt a térségben?
Azt gondolom, nagy meglepetést nem fogok okozni azzal, ha 
az úgynevezett „túlépítkezést” említem. Ez ugye a teljes agg-
lomerációban egyre nagyobb gondot okoz, itt Kamaraerdőben 
is jellemző, hogy egy-egy relatíve kisebb telekre több lakásos 
társasház épül. A lakosság rohamosan emelkedő száma, az egyre 

nagyobb zsúfoltság pedig nagyon komoly problémákat okoz. 
Sajnos, az esetleges megoldást Wittinghoff Tamás hozzáállása 
sem hozza közelebb, hiszen a polgármester e kérdést is, mint 
ahogy számos más ügyet, az országos politikai harcához pró-
bálja „behívni”. Folyamatosan a kormányra mutogat, amelyben 
a legjobb jó indulattal is csak csekély mértékben van igaza. Az 
ugyanis jogos a részéről, hogy bizonyos jogosultságokat elvet-
tek a helyi hivataltól, de ott van az úgynevezett Helyi Építési 
Szabályzat, a HÉSZ, amelynek kialakítása főként az önkor-
mányzatok hatásköre. És pont e szabályzat az, amelyik lehe-
tőséget ad az ilyenfajta túlépítésekre. Ez rögzíti, hogy hol, mit 
lehet építeni. Az Építéshatóság tehát „kapott anyagból”, dönt-
het, bírságolhat, vagy akár bontathat vissza. Azt gondolom, a 
HÉSZ jelentős átalakítására nagyon gyorsan szükség lenne, ép-
pen ezért, ha a helyiektől megkapom rá a felhatalmazást, ennek 
azonnal nekikezdenék. Mégpedig a budaörsi önkormányzat 
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jogi apparátusának bevonásával, hiszen a szándék egyértelmű, 
de annak megfelelő jogi keretet a helyi viszonyokat jól ismerő 
szakemberek tudnak a leginkább adni.

Valahol azt nyilatkozta, a budaörsi önkormányzat az utób-
bi években meglehetősen mostohagyerekként kezeli Ka-
maraerdőt. Mit értett ez alatt?
Azt gondolom, e kérdés megválaszolásához is kicsit vissza kell 
kanyarodnunk a túlépítkezés problémáihoz. Ahogy említettem, 
az egyre nagyobb zsúfoltság egyre komolyabb gondokat generál, 
amelyek megoldására nem igazán látok komoly terveket Witting-
hoff Tamás íróasztalán. Pedig itt Kamaraerdőben például jelenleg 
nincs posta, nincsenek iskolák, nincsenek üzletek vagy gyógyszer-
tárak, és nem túl egyszerű tömegközlekedéssel átjutni Budaörs 
belvárosi részére sem. Mintha itt az autópályán túl egy egészen 
más világ lenne. Akinek autója van, annak persze könnyű, de egy 
idősebb, tömegközlekedést használó lakosnak elég komoly kihívás 
egy levél feladása, vagy akár egy nagyobb bevásárlás, gyógyszerbe-
szerzés. Ugyanakkor azt hangsúlyoznám, hogy a Budaörs brutális 
iparűzési adóbevételét biztosító cégek közül számos itt működik 

Kamaraerdőben, a helyieknek kell elviselni az esetlegesen ezzel 
járó nehézségeket, de ez nyomokban sem látszik, fogalmazzunk 
így, a budaörsi költségvetés Kamaraerdőt érintő fejezetén. Eltö-
kélt szándékom, hogy megválasztásom esetén ezen változtassak, 
akár konfliktusok, harcok árán is kivívjam a nagyobb figyelmet 
a térségre. Tartok tőle, hogy a BFE jelöltjétől, Hajdú Lászlótól 
mindez nem igazán lenne elvárható, hiszen ő Wittinghoff Tamás 
egykori SZDSZ-es párttársaként, személyes jó barátjaként került 
itt képbe. Félek, hogy ebből adódóan ő a jelenlegi polgármester 
korábban említett „nagypolitikai” hozzáállását képviselné. Nem 
a kamaraerdei érdekeket képviselné a Testületben, hanem éppen 
fordítva. Úgy gondolom, egy térségi önkormányzati képviselő 
igazán hasznos tevékenységet csak akkor tud folytatni, ha az elvek 
helyett inkább az ügyekre koncentrál, azokat tartja elsődlegesnek 
munkája során. De sok egyéb fontos feladat is van még: a köz-
biztonság javítása, a zajterhelés csökkentése, felújítandó utcák, a 
Részönkormányzat „kinullázott” hatásköreinek, és anyagi forrá-
sának visszaállítása, valós lakossági érdekképviselet – ezek várnak 
rám, ha bizalmat kapok.

–fela–

Nagyboldogasszony zarándok vonatunk
„zakata” sebességgel száguld

célja, Csíksomlyó felé
közben baráti ölelések

önfeledt, könnyes nevetések
örömteli egymásra találások

szívből szakadó kiáltások
zsibongása tölti be
az egész vonatot –
jólesik hallanom

a táj,
az Isten adta, szabta-rajzolta-színezte táj

világnyi csoda!… megmerítkezünk benne! –
hazajöttünk, Hozzád jöttünk
oltalmunk, csíki Szűz Mária!

kicsi székely falvak harangjai
távolságot legyőzve

ércnyelvükön üzenetüket küldik:
„vagyunk, leszünk!”

s a fenyők, ó, a fenyők
hallgatag hegyeket ölelő 

szikla kemény-gyökerű fenyők
régen látva őket

fenyőkatedrálisokká nőttek!...

könnyű szellők szirmok millióit
szórják imádságos útjainkra –
hazajöttünk, Hozzád jöttünk
oltalmunk, csíki Szűz Mária

sóhajos, kérő vágyainkkal
terítsd be védőn palástoddal

vezeklő magyar néped.!

Jöjjön fel újra csillaga!
s ’Legyen úgy, mint régen volt…”

–Siklós Endre–
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EGY ÜNNEP MARGÓJÁRA –  
TRIANON KONTRA „KISMÜLLER”

Azaz nem mindenki, mert olvastam vala-
mi „kismolnártól”, hogy mennyivel jobb az 
anyaországról leszakított magyarságnak, és 
így igazából Trianon nem is tragédia... „Bo-
lond likból bolond szél fú” – mondják ná-
lunk, és nem is kellene vele foglalkozni, ha 
nem lenne véleményformáló a kismolnár. 

Tragédia, ha valaki másságával akar ki-
tűnni úgy, hogy közben nemzettársait sér-
tegeti. Emberileg, keresztény szemszögből 
ez elfogadhatatlan.

Tartalmi szempontból hazugság: egyik 
szomszédunkban naponta gyalázzák em-
lékműveinket, magyarságunk felvállalása 
közügyektől való eltiltást jelent, a másik-
ban Révai lexikonnyi esetet lehetne felso-
rolni a temetőgyalázástól, zászlóhisztérián 
keresztül a lassú, de biztos asszimilációig. 
Egy harmadikban magyar közösséghez 
magyarul nem tudó papot neveznek ki. És 
a sort lehetne folytatni…

Politikai szempontból nem újdonság, a 
labancok soha nem voltak hazafiak a tör-
ténelem folyamán, ellenben mindig is nem-
zetárulók. A mai baloldal most már mond-
hatni következetesen ebben a folyamban 
érzi jól magát, az ominózus népszavazás 
kapcsán kialakult megnyilvánulásuk, a ro-
mán pártokra szavazás buzdításával, a meg-
osztás és nem összetartozás hirdetésével.

De mi mindezt köszönjük, figyelünk, 
tanulunk, éberségünk nem lankad. Bár 
Európában minden szép és jó – legalább-
is a kismolnárék szerint –, a nagypolitika, 
a labancok megpróbálnak éppen minket, 
magyarokat megosztani, valamilyen ki-
sebbség felvállalásával ezekbe asszimilálni. 
Ezt már többször megpróbálta Európa, 
Herder a magyarság és nyelvünk kihalását 
vizionálta. Eddig ez nem valósult meg, és 
nem is fog sikerülni, mert mi komolyan 
vesszük az összetartozást, megemléke-

zünk, és nemcsak emlékezünk, de meg is 
éljük, teszünk érte. Köszönjük.

Égjen a láng. A meleget, biztonságot, 
élelmet, világosságot adó, veszélyt jelző 
őrláng. Égjen a láng. Lássuk egymást, lát-
szódjon, hogy vagyunk, összetartozunk.

Összetartozásunk egyik kézzelfogható, 
élő jelképeként Baricz Lajos ( Marosszent-
györgy katolikus plébánosának, költőnek, 
háromszoros templomépítőnek – Jedd, 
Tófalva, Csejd –), ezen év június 4-én, itt, 
Budaörsön született alkotásával zárom 
gondolataimat.

„A budaörsi a Trianon Emlékműnél
mily nehéz eset: a márvány megtörik
és törése nyomán két részre szakad.
Az idők végéig noha így marad,
tudja ő magáról – összetartozik.
Ha tükröt törnek apró darabra,
minden kis darabja megtöri a fényt, 
a világ végéig sajnálja a tényt,
hogy már nem lehet egy darabban.
Hogyha egy országot darabolnak fel,
még száz év után is vérzik a kebel,
és minden magyarban megszakad a szív.”

–Keresztes Csaba–

Nemzeti Összetartozás Napja. Ismét készülődünk, szervezkedünk, be-
szélgetünk, álmokat kergetünk, megemlékezünk. Olvasunk. Mindenki a 
maga módján megnyilvánul, hozzátesz a közelgő esemény szervezé-
séhez, egy közösség része lesz, erősíti az összetartozás eszméjét. 
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 César Frank és Dohnányi Ernő egy-egy műve csen-
dült fel a Leopold Mozart zeneiskola a már megszo-
kott évzáró tanárkoncertje keretében. A rendezvény 
ugyanakkor egy új sorozat, mégpedig a Várhegyi Lajos 
kamarazenekari-koncertek nyitórendezvénye is volt. A 
tervek szerint a jövőben félévenként három-négy alka-
lommal élvezhetik az érdeklődők a Rózsa utcai zeneis-
kola tanárainak, végzős diákjainak kamarazenekari 
muzsikálását. A rendezvényekről bővebb információ-
kat az iskola honlapján, a www.lepolodmozart.hu ol-
dalon olvashatunk.  

 Az eddigi zöld zsákok helyett július elsejétől már csak 
csak az FKF logóval ellátott, átlátszó, „AGGLOMERÁ-
CIÓ” feliratú zsákot szállítja el az új közszolgáltató, a 
BKM Nonprift Zrt. FKF Hulladékgazdálkodási Divíziója. A 
társaság közleménye szerint a zsákba kizárólag zöld-
hulladékot szabad tenni. A zsákokon kívül elszállítják a 
kisebb, maximum 10 cm átmérőjű faágakat, gallyakat 
is, amelyek körülbelül egyméteresre darabolva, meg-
felelő vastagságú zsineggel kötegelve helyezhetők ki a 
zsákok mellé. Kérik, hogy a zöldhulladékot legkésőbb a 
lakókörzetére érvényes elszállítási napon reggel 5 órá-
ig helyezzék ki az ingatlan elé úgy, hogy az a gyalogos 
vagy autós közlekedést ne akadályozza. Addig pedig 
az ingatlanon belül tárolják. Kertes családi házas öve-
zetek lakosai évente egyszer 10 db ingyenes zöld zsá-
kot vehetnek át az FKF Ügyfélszolgálatán, a BTG Non-
profit Kft. Dózsa György utcai központi irodájában a 
személyes ügyfélfogadási időpontokban.

NEM TETSZIK A TÉRDELÉS? TE IS 
NÁCI VAGY AZ ANGOLOK SZERINT!

Egy olyan orwelli világba csúsztunk bele 
fokozatosan, mely egyenlőségről és elfo-
gadásról, a másik véleményének tisztelet-
ben tartásáról papol, a valóság azonban 
horrorfilmeket és az ötvenes éveket idézi. 
Ezt nemrégiben 35 ezer magyar kisgyerek 
tapasztalhatta meg a Puskás Arénában az 
angolok elleni győztes Nemzetek Ligája 
meccset követően. Egy bűnük volt: nem 
úgy gondolkodtak, ahogy Nyugat-Európá-
ban most kötelező, és nem tetszett nekik a 
magából bohócot csináló angol válogatott 
álszent térdelése, ezért kifütyülték őket. 

Aki járt már magyar válogatott mecs-
csen, tudja, hogy szavakkal leírhatatlan a 
hangulat, több tízezer ember szívből jövő 
szurkolása, mely valóban tizenkettedik em-
berként segíti a magyar csapatot a pályán. 
Azt is tudjuk, hogy minket, magyarokat 
rengetegszer büntettek már meg ok nélkül, 
volt, hogy 50 ezer ember sportszerű szurko-
lása mellett kaptunk zártkapus büntetést, 
miközben fél stadionnyi román „szurko-
ló” magyargyalázása is csupán néhány ej-
nye-bejnyét vont maga után. Ezt megszokni 
nem lehet, de tudjuk, hogy a pálya nagyon 
sokszor lejt, és sosem minket segít.

Hogy még rosszabbul érezzük magunkat, 
évtizedek sziszifuszi munkájának köszön-
hetően, a politikai propaganda már szer-
vesen a sport része lett Nyugat-Európában. 
Szó sincs itt szabad véleményről, amit zász-
lajukra tűztek, csupán egyetlen véleményt 
szabad világgá kürtölni, amelyet előre meg-
írtak a brüsszeli boszorkánykonyhákban. 
Aki másképp gondolkodik, az náci, rasszis-
ta, putyinista, fasiszta, nem része az európai 
kultúrkörnek. Volt már ilyen, kommuniz-
musnak hívták, ahol népi demokrácia és 
egyenlőség volt névleg, a népnek azonban 
kuss volt a neve. Mi magyarok azonban, 
ahogy régen, úgy most sem vagyunk vevők 
erre a maszlagra. 

A térdelés viszont már a könyökünkön 
jön ki, hiszen ismert, hogy egy amerikai 
fekete bűnöző, George Floyd emlékére tör-
ténik ez a szánalmas performansz, mely vi-
lágszerte a fekete emberek elnyomása ellen 
jött létre. Az az apróság, hogy Floyd egy 
állapotos asszony hasához is pisztolyt szo-
rított korábban, valamint halálakor is dro-
got fogyasztott, természetesen nem számít. 

Több generáció nőtt fel a foci bűvöletében hazánkban évtizedekkel 
ezelőtt, de még ma is rengetegen imádják a futballt. A politika koráb-
ban is a sport közelében ólálkodott, de azt az elképesztő agymosást 
még a szocializmus éveiben sem láttuk a futballpályákon, ami ma 
teljesen megszokottá vált Nyugat-Európában, hiszen most a szélső-
séges liberális propaganda kötelező jelleggel lett része a legnépsze-
rűbb versenysportoknak. 

Ahogy az sem jelent gondot a nagy elfoga-
dóknak, hogy a nyakán térdelő és jogosan 
börtönbe kerülő fehér rendőr nem rasszista 
indíttatásból bánt vele így. Ez az üres bo-
hóckodás tehát sokaknak nem tetszik, így 
a magyar emberek túlnyomó többségének 
sem. A Nemzetek Ligája meccs elején az an-
golok mégis letérdeltek, pedig kezd már ki-
menni a divatból ez az ostobaság. Ekkor jött 
a kegyetlen dráma: volt egy kis hangzavar, 
egy kis fütty, ahogy ez elő szokott fordulni 
futballpályákon, de az angol himnuszt senki 
sem fütyülte ki, ahogy az angol sajtó hazud-
ta. A valódi agymosást láthatóan a pökhendi 
szigetországiak szenvedték el az utóbbi évti-
zedekben, ugyanis olyan vélemény is meg-
jelent az angol médiában, miszerint nagy 
szégyen, hogy hazánkban csak fehér gye-
rekek voltak a stadionban. Emellett jöttek 

a szokásos rasszista jelzők, mindezt azért, 
mert itt a gyerekek is kinevették őket. Ezért 
rasszisták. Aki nem gondolja ugyanazt, amit 
ők, az bűnös. Igen, ezek a beképzelt és üres 
fejű gonoszkodók most a gyerekekbe kötöt-
tek bele, végtelen gyűlöletükben napokig 
köpködtek hazánkra. Ezt várhatjuk a sza-
badság bajnokaitól, az angol úriemberektől, 
akik könnyet ejtenek egy leszakított fűszál 
után is, akik teljesen feladták önmagukat, 
és közben arra akarnak kötelezni minket is, 
hogy velük együtt süllyedjünk el. Szidhat-
nak bennünket, sőt térdepelhetnek akár-
mennyit, mi ezt csak a Jóisten előtt tesszük 
meg, és ha nem tetszik nekünk, akkor to-
vábbra is elmondjuk a véleményünket. Mert 
ez a valódi véleményszabadság. 

Szabó Gergő
a PestiSrácok munkatársa
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Minél több a napfény, annál 
erősebben riogatják vele az 
embereket és ajánlják az ext-
ra fényvédelmet, óvakodást a 
naptól. Pedig érdemes elgon-
dolkodnunk azon, hogy miért 
növekszik a bőrrák és egyéb 
rákfajták száma egyenes arány-
ban azzal, hogy megjelentek a 
karcinogén (rákkeltő) benzofen-
on tartalmú napozókrémek, mi 
magunk pedig a nyugati élet-
módot folytatva egyre keve-
sebbet vagyunk napon?

Fontos tudni, hogy az UVA-védelem ará-
nya csökken az SPF (fényvédő faktor) nö-
vekedésével, azaz minél magasabb a fény-
védő faktora egy krémnek, annál nagyobb 
az UVA-expozíciónak és a hosszú távú 
bőrkárosodásnak az esélye.

Legyünk tehát egészségesen szkeptiku-
sak a különböző krémek ajánlásaival kap-
csolatban!

Ha valaki nagyon félti az arcát a nap 
öregítő hatásától – érdemes azért megnéz-
ni a Hawaiin csodaszép barnára sült ször-
fösök fotóit is –, használjon cink-oxidos 
natúr fényvédőt. 

Ami pedig az anyajegyeket illeti, éven-
te menjünk szűrést végeztetni a biztonság 
kedvéért.

Mit tehetünk belsőleg, hogy ápoljuk és 
védjünk a bőrünket? 
• Fogyasszunk különböző zsírsavakat, 

amelyek hidratálnak és feltöltik a szöve-
teket. Az omega-3 (EPA, DHA) gyulla-
dáscsökkentő és bőrápoló szerepe külön 
kiemelkedő.

• Pótoljuk a D-vitamint. Ha belül fel va-
gyunk töltve D-vitaminnal, az védelmet 
nyújt a bőrszövetünknek. Hiányában 
napallergiás tünet jelentkezhet, amikor 
napra megyünk, sokkal könnyebben 
égünk le, fokozottan ráncosodunk, szá-
raz a bőrünk és megnő a melanóma ki-
alakulásának kockázata. Fontos, hogy a 
megfelelő szintet nyári napozással sajnos 
aligha lehet fenntartani és biztosítani, 
mert komoly feltételei vannak a D-vita-
min napból történő hasznosulásának.

• Az UV-B sugarakból akkor tud a szer-
vezetünk D-vitamint szintetizálni, ha 

akkor ér minket a nap, amikor a legma-
gasabb a fényszöge (később nem bontja 
vissza az UV-A), ha nincs rajtunk fény-
védő, nem égünk le és nem mossuk le 
a bőrünket azonnal. Azaz a D-vitamin 
pótlására minden életkorban jó, ha gon-
dolunk, még nyári időszakban is.

• Juttassunk elég A-vitamint a szerveze-
tünkbe. A béta-karotinnak (növényi for-
rások) és a retinolnak (állati források) is 
jelentős szerepük van a bőr szépségében. 
Védelmet nyújtanak a fokozott pigmen-
táció, káros sejtfolyamatok ellen.

• Fontos lehet az E-vitamin pótlása is. 
Szintén sejtvédő antioxidáns, bőröre-
gedés-gátló, megelőzi és halványítja a 
pigmentfoltokat.

• Végül, de nem utolsósorban, a jód sejt-
védő szerepe kiemelkedő. Védi és ápolja 
a bőrszövetet a jodid és a jódozott lipi-

dek (zsírsavak). Ez a hatásmechanizmus 
viszont csak milligrammos jódpótlásnál 
tud megvalósulni. Bőrünk 300 mg jódot 
tárol, ha fel vagyunk töltve vele, gyorsan 
és tartósan barnul, valamint a vizet is 
jobban lepergeti magáról.

Érdemes az étrendünket és az életmó-
dunkat felülvizsgálni, ha bőrproblémáink, 
félelmeink vagy kellemetlen tapasztalata-
ink vannak a nappal.

A nap és meleg fénye a barátunk! Égni 
nem szabad, de jó, ha minél többet va-
gyunk kint fedetlenül a D-vitaminért, az 
egészséges cirkadián ritmusért, szép bő-
rért, jó kedvért.

Csonka Júlia  
funkcionális táplálkozási szakreferens
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BARÁTUNK  A NAPFÉNY –  
DE AZ ÓVATOSSÁG SEM ÁRT!


